
هر چند   بنا بود   د  ارو از حذف ارز ترجيحي استثنا 
ش�ود  ، اما اعلام خبر حذف ارز ترجيحي د  ارو 
د  ر تعطي�لات نوروزي از سوي وزير بهد  اش�ت 
نگراني هاي متعد  د  ي را د  ر جامعه و به خصوص 
براي بيماران ش�كل د  اد  . اين خبر ظرف مد  ت 
چند   ساعت از سوي مد  ي�ر روابط عمومي اين 
وزارتخانه و رئيس سازمان غذا و د  ارو تكذيب 
ش�د  . د  ر توضيحات تكميلي اينگونه بيان شد   
كه ارز ترجيحي د  ارو حذف نمي شود  ، بلكه به 
بيمه ها منتقل خواهد   شد  . اين ماجرا   سؤالات 
و ابهامات پيرامون حذف ارز ترجيحي و به بيان 
د  يگر يارانه د  ارو را بيشتر مي كند  . به خصوص 
اينكه با حذف ارز ترجيحي د  ارو، قيمت د  اروها 
از 25 تا 530 د  رصد   رش�د   خواهد   د  اش�ت، اما 
طبق مصوبه مجلس شوراي اسلامي بايد   قيمت 
د  ارو و پرد  اخت از جيب مرد  م به اند  ازه شهريور 
سال 1400 باشد  ! نخس�تين ابهام براي انتقال 
ارز ترجيحي د  ارو به بيمه ها، ند اش�تن پوشش 
بيمه اي طيف گس�ترد  ه ای از د  اروهاي موجود   
د  ر فهرست د  ارويي كش�ور است. ب�ه گونه اي 
كه تجربه نش�ان مي د  ه�د   د  ر بهتري�ن حالت 
تنها يكي د  و قلم از د  اروهاي نس�خه پزشكان 
تحت حمايت بيمه اس�ت و هزينه بقيه د  اروها 
را بايد   آزاد   بپرد  ازي�م. از سوي د  يگر جمعيتي 
بالغ بر 9 ميليون نفر اصلاً بيمه نيستند  ؛ افراد  ي 
كه خيلي هايشان جزو اقش�ار ضعيف جامعه 
هستند   و با انتقال ارز ترجيحي د  ارو به بيمه ها 
عم�لًا از د  ريافت ياران�ه د  ارو ح�ذف خواهند   
شد  . د  كتر مهد  ي رضايي، معاون سازمان بيمه 
سلامت د  ر پاسخ به اين سؤالات »جوان« از لزوم 
گسترش چتر بيمه براي طيف گسترد  ه تري از 
د  ارو مي گويد   و اينكه اگ�ر د  ولت اعتبار لازم را 
تأمين كند  ، مي توان افراد   فاق�د   بيمه را تحت 
پوشش د  رآورد  ، اما اين منابع بايد   پايد  ار باشد   
تا پوش�ش بيمه اي اين اف�راد   باق�ي بماند  . د  ر 
غير اين صورت يك ب�ار د  يگر ماج�راي بيمه 
ش�د  ن همه مرد  م د  ر د  ولت يازد  هم و بعد   اتمام 
بيمه رايگان با اختصاص ند  اد  ن منابع از سوي 
د  ولت تكرار خواهد   ش�د  . د  ر اد  امه گفت وگوي 
»جوان« را ب�ا دكتر مهدي رضايي، معاون بيمه 
و خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت ايران 
د رباره  ماجراي آزاد   سازي ارز د  ارو مي خوانيد  . 

آقاي د  كتر رضاي�ي آنطور كه رئيس 
سازمان غ�ذا و د  ارو و روابط عمومي 
وزارت بهد  اشت توضيح د  اد  ه اند  ، ارز 
ترجيحي د  ارو حذف نمي شود  ، بلكه 
به بيمه ها انتقال مي ياب�د  . حالا اين 
سؤال مطرح مي ش�ود   كه با توجه به 
اينكه بسياري از د  اروها بيمه نيستند   
و از سوي د  يگر حد  ود   9 ميليون نفر 
از مرد  م كشورمان هم فاقد   هر گونه 
حماي�ت بيم�ه اي هس�تند   و بخش 
قابل توجهي از آنها از اقش�ار ضعيف 
جامعه محسوب مي ش�وند   با انتقال 
ارز د  ارو به بيمه، پرد  اخت از جيب اين 
افراد   چگونه قرار است مد  يريت شود   
تا با تورم سرسام آور د  ر حوزه د  ارو و 
د  رمان و رشد   پرد  اخت از جيب آنان 

مواجه نباشيم؟
طبق قانون اين اختي��ار به د  ولت د  اد  ه ش��د  ه كه 
مي توان��د   ارز ترجيح��ي را ح��ذف كن��د   و ب��ه 
مصرف كنند  ه نهايي بد  هد   كه اگر اين اتفاق بيفتد  ، 
بيمه ها به عنوان يكي از مراجع و نهاد  هاي متولي 
اين كار د  ر نظر گرفته شد  ه اند  ، اما د  ر پاسخ به اينكه 
چگونه اين قانون را مي توان اجرايي كرد   بايد   گفت 
يكي از مقد  مات اجراي اين كار همان چيزي است 
كه شما به آن اشاره د  اشتيد  . مستحضر هستيد   كه 
از 4 هزار قلم د  ارويي كه د  ر فارماكوپه كشور وجود   
د  ارد  ، حد  ود   نيمي تعهد  ات بيمه اي د  ارند   و بقيه د  ر 
تعهد   بيمه نيستند  . اولين پيشنهاد   ما اين است كه 
د  ر صورت آزاد  سازي ارز د  ارو، اقلامي كه تحت تأثير 
آزاد  س��ازي ارز د  ارو قرار مي گيرد  ، تحت پوشش 
بيمه اي قرار بگيرند  . پيشنهاد   ما اين است كه اگر 
تصميم بر آزاد   سازي ارز د  ارو انتقال آن به بيمه ها 
باشد  ، ما مي توانيم طيف گسترد  ه تري از د  اروها را 
تحت پوشش بيمه قرار د  هيم. همانطور كه عرض 
كرد  م از 4 هزار قلم د  ارويی كه د  ر بازار هست بين 
۱۸۰۰ تا ۲ هزار قلم تحت پوشش بيمه هستند  . اگر 
د  ارويي شامل آزاد  سازي ارز ترجيحي قرار بگيرد  ، 
د  ر مرحله اول اگر بيمه نيست بايد   تحت پوشش 

بيمه قرار بگيرد  . 
 طبق مصوبه مجلس بايد   قيمت د  ارو 
و به عبارت�ي پرد  اخت از جيب مرد  م 
مطابق با قيمت آن د  ر شهريور 1400 
باشد  . د  ر صورت رش�د   قيمت د  ارو و 
انتقال ارز ترجيح�ي د  ارو به بيمه ها 
با احتس�اب فرانش�يز پرد  اختي باز 
هم شاهد   افزايش پرد  اخت از جيب 
مرد  م خواهيم بود  . براي اجراي مصوبه 
مجلس و افزايش نيافتن پرد  اخت از 

جيب مرد  م چه بايد   چه كرد  ؟
د  قيقاً همين طور است به همين خاطر هم حتي د  ر 
صورت گسترش طيف د  اروهاي تحت پوشش بيمه، 

عد  د   فرانشيزي هم كه بيمار بايد   آن را بپرد  ازد  ، عد  د   
قابل توجهي مي شود  . اگر قرار است ميزان پرد  اختي 
بيمار تغييري نكند  ، بايد   فرانش��يز پرد  اختي هم 

كاهش پيد  ا كند  . 
 چگونه  ؟

به طور مثال د  ر حال حاضر د  ر بخش سرپايي ۷۰ 
د  رصد   پوشش بيمه اي د  اريم و ۳۰ د  رصد   فرانشيز 
و پرد  اخت بيمار. د  ر صورت آزاد  سازي ارز د  ارو اين 
۳۰ د  رصد   فرانش��يز هم عد  د   قابل توجهي خواهد   
شد   و ش��ايد   لازم باش��د   اين ۳۰ د  رصد   پرد  اخت 
از جيب بيمار به ۱۰ د  رص��د   يا كمتر كاهش يابد  . 
اينجا لازم است وزارت بهد  اش��ت و سازمان غذا و 
د  ارو به عنوان سياس��تگذار براي كاهش فرانشيز 
د  اروها هم برنامه اي د  اش��ته باشند  . اين طرح قرار 
است به صورت مشترك توسط سازمان غذا و د  ارو 
و بيمه ها اجرايي ش��ود   و بايد   كميته اي مشترك 
تشكيل شود   تا قلم به قلم د  ارو ها بررسي و تعيين 
شود   چند   د  رصد   از فرانشيز را بيمار و چند   د  رصد   را 
بيمه ها پرد  اخت كنند  . با توجه به منابعي كه د  ولت 
د  ر اختيار بيمه ها قرار مي د  هد  ، آنجا تصميم گيري 

مي شود  . 
به نظ�ر مي رسد   مصوب�ه مجلس د  ر 
خصوص اينكه بايد   قيمت د  ارو قيمت 
شهريور 1400 باشد  ، تكليف را براي 
قيمتگذاري و ميزان فرانش�يزهاي 
پرد  اختي روشن كرد  ه باشد  . اينطور 

نيست؟
بله، هر چند   مجلس تا ح��د  ود   زياد  ي تكليف اين 
مسئله را روشن كرد  ه و گفته نرخ د  ارو بايد   مطابق 
با نرخ شهريور ۱4۰۰ باشد  ، اما اگر مطابق با همين 
ميزان اعتباري كه مجل��س تعيين كرد  ه، د  ولت 
اعتبار د  ر اختيار نهاد   مسئول اجراي اين طرح - كه 
حالا قرار اس��ت بيمه ها باشند  - قرار د  هد  ، همان 
بايد   اعمال ش��ود  . بنابراين براي آنكه پرد  اختي 
بيماران به اند  ازه شهريور ۱4۰۰باقي بماند  ، بايد   
فرانش��يز هم حتماً كاهش پيد  ا كن��د   و اگر قبلًا 
بيمار براي د  اروي��ي ۳۰ د  رصد   از جيب پرد  اخت 
مي كرد  ه، د  ر آزاد  سازي يا حذف ارز ترجيحي بايد   
اين پرد  اخت از جيب به ۵ يا ۱۰ د  رصد   حد  اكثر 
برس��د   تا ميزان عد  د   پرد  اختي بيمار ثابت بماند   
و افزايش��ي ند  اشته باش��د  . بنابراين ما مقد  مات 
اجرايي كار، تمهي��د  ات و پيش��رفت هاي آن را 
مشخص كرد  يم، اما هنوز چيزي از طرف د  ولت 
به س��ازمان هاي بيمه گر ابلاغ نشد  ه اس��ت. د  ر 
صورت ابلاغ با توجه ب��ه منابع و همچنين اتخاذ 
سياست هاي حاكميتي د  ر سازمان غذا و د  ارو به 
نمايند  گي از وزارت بهد  اشت بايد   اين سياست ها 
تعريف ش��ود  . آنجا اين تصميمات اتخاذ خواهد   
شد   و ما هم ان شاءالله اجرايش را برعهد  ه خواهيم 

گرفت. 
 د  ر رابطه با د  اروهاي OTC چه اتفاقي 
رخ خواهد   د  اد  ؟همانطور كه مي د  انيد   
اغلب اين د  اروها بيمه نيس�تند   و د  ر 
عين ح�ال مصرفش�ان بالاست. آيا 
ياران�ه د  ارو به اي�ن د  اروها هم تعلق 

مي گيرد  ؟
 OTC ما آنجا هم راهكار د  اريم. از يك سو د  اروهاي
د  اروهايي هس��تند   كه مي توانند   نسخه شوند  ، اما 
مرد  م هم مي توانند   به صورت آزاد   و بد  ون نس��خه 
آنها را د  ريافت كنند  . اگر اين د  اروها نس��خه شوند   
تحت پوش��ش بيمه قرار مي گيرند   و مشكلي هم 
ند  ارد  . به طور نمونه يكسري از مسكن ها كه مرد  م 
به صورت آزاد   تهيه مي كنند   و ما مي توانيم بگوييم 
اگر اين د  اروها هم توسط پزش��ك نسخه شود   از 
يارانه مربوطه برخورد  ار مي شوند  . يا حتي مي توان 
اينگونه برنامه ريزي كرد   د  اروهايي كه جزو ليست 
OTC وزارت بهد  اشت با سازمان غذا و د  ارو باشند  ، 
به شرط سهميه بند  ي از يارانه د  ارو برخورد  ار شوند  . 

به عنوان مثال بگويم هر كد   ملي د  ر ماه اجازه د  ارد   
اين تعد  اد   قرص مسكن را استفاد  ه كند   و مي توانيم 
يارانه آن ميزاني كه سهميه تعيين شد  ه را د  ر اختيار 
مصرف كنند  ه قرار د  هيم. مثلاً بگويند   سهم هر فرد   
د  ر ماه ۳۰ قرص استامينوفن است ميزان سهميه 
تأمين تعيين شد  ه از يارانه ارز ترجيحي براي بيمار 
منظور مي ش��ود   و از اين بابت مشكلي ند  اريم كه 
بخواهيم به اين د  اروها هم يارانه ارز ترجيحي د  اد  ه 

شود   و امكانش وجود   د  ارد  . 
 اگر اين اتف�اق نيفتد   و ب�ا عنايت به 
اعتبار تخصيص د  اد  ه شد  ه د  اروهاي 
OTC مش�مول د  رياف�ت يارانه ارز 
ترجيحي نشوند ،  اين د  اروها با چند   
د  رصد   رشد   قيمت ها مواجه خواهند   

شد  ؟
 اين رش��د   قيمت د  ر طيفي از ۲۵ تا ۵۰۰ د  رصد   

متغير است. 
 500 د  رصد   ؟!

بسته به ميزان ارزبري، اينها د  و گروه د  ارو هستند  . 
يكسري د  اروهاي توليد   د  اخل كه مواد   اوليه شان 
ارز بر است و يكسري د  اروها كه كلاً وارد  اتي هستند  . 
بنابراين د  اروهاي د  اخلي به ميزان ارزبري شان تغيير 
قيمت شان متفاوت است، اما د  ر ليست اوليه كه از 
سوي سازمان غذا و د  ارو اعلام شد  ه بود   و مشاهد  ه 
كرد  يم، د  اروها طيفي از ۲۵ د  رصد   تا ۵۳۰د  رصد   

افزايش قيمت خواهد   د  اشت. 
 د  ر رابطه با افراد  ي كه بيمه نيس�تند   
چطور؟ ممكن است اي�ن افراد   بيمه 

شوند  ؟
 بله، مجلس د  ر قانون بود  جه اعتبار مجزايي براي 
افراد  ي كه بيمه نيستند   د  ر نظر گرفته است تا اينها 

را بيمه كنيم. 
  د  ر د  ول�ت يازد  هم ه�م همين اتفاق 
افتاد   و تعد  اد   زياد  ي از افراد   فاقد   بيمه  
شد  ند   و حتي جش�ن بيمه همگاني 
سلامت هم برگزار شد  ، اما د  ر نهايت 
با قطع منابع، بخ�ش اعظم اين افراد   
از حماي�ت بيم�ه خارج ش�د  ند  . چه 
برنامه اي د  اريد   تا اي�ن ماجرا تكرار 

نشود  ؟
 بايد   منابع د  ر نظر گرفته شد  ه براي بيمه اين افراد   
پايد  ار بمان��د  . د  ر حال حاض��ر قانوني كه مجلس 
ش��وراي اس��لامي د  ر بود  جه براي بود  جه د  ر نظر 
گرفته يك س��اله اس��ت. بايد   منابع پايد  ار باشد   و 
اين بستگي به د  ولت و مجلس د  ارد  . بيمه اين افراد   
رايگان است و چون رايگان است د  ولت پول آنها را 
مي د  هد   و اگر د  ولت ارسال پول آنها را به سازمان 
بيمه گر پرد  اخت كند  ، اين كار اد  امه پيد  ا مي كند  ، 
اما اگر يك سال هزينه آن را پرد  اخت كند   و سال 
بعد   منابع را تأمين نكند   خود   به خود   اينها سال بعد   

از بيمه خارج مي شوند  . 
 آق�اي د  كت�ر ش�ما د  ر ابت�د  اي 

صحبت هايتان به اين اشاره د  اشتيد   
كه اختيار آزاد  سازي ارز د  ارو به د  ولت 
واگذار شد  ه است، آيا ممكن است اين 

مسئله به طور كلي منتفي شود  ؟
 ما اطلاع ند  اريم كه سياست د  ولت د  ر اين زمينه 
چيس��ت. تاكنون نظرها د  ر اين زمينه بس��يار 
متفاوت بود  ه اس��ت و مجلس تنها اختيارش را 

د  اد  ه اس��ت و تصميم نهايي را د  ولت و ش��خص 
رئيس جمه��ور محت��رم باي��د   بگيرد   ك��ه اگر 
مي خواهند   اين كار را اجرايي بكند  ، د  قيقاً از چه 
ماهي و به چه صورتي اجرايي ش��ود  . تاكنون به 
طور رسمي چيزي به ما ابلاغ نشد  ه و هنوز قانون 
بود  جه هم از سوي د  ولت به د  ستگاه هاي اجرايي 

ابلاغ نشد  ه است. 
 طبق توضيحات شما به نظر مي رسد  
پروسه پيچيد  ه اي براي قيمت گذاري 
متناسب د  ر حوزه انتقال ارز د  ارو به 
بيمه ها بايد   صورت بگيرد   تا پرد  اخت 
از جيب مرد  م طبق مصوبه مجلس به 

اند  ازه شهريور 1400 باقي بماند  . 
 بله، نحوه توزيع يارانه د  ارو موضوع مهمي است. هم 
پاي سلامت د  ر ميان است و هم طيف وسيعي از 
مرد  م تحت تأثير آن قرار مي گيرند  . از نظر بيمه ها 

من فكر مي كنم اين طرح قابليت اجرا د  ارد  . 
 از نگاه شما به عنوان سازمان بيمه گر 
مهم ترين چال�ش براي انتق�ال ارز 
د  اروها به بيمه ها و د  ر واقع آزاد  سازي 

ارز د  ارو چيست؟
 بيشترين نگراني ما به عنوان سازمان بيمه گر تأمين 
منابع اين كار است. اگر د  ولت محترم بتواند   منابع 
ريالي اين كار را د  ر اختيار سازمان هاي بيمه گر قرار 
بد  هد   به لحاظ اجرايي امكان عملياتي كرد  ن اين 
طرح وجود   د  ارد  . ما اعتقاد   به اجراي طرح تد  ريجي 
د  اريم. آزاد  سازي بايد   به صورت تد  ريجي صورت 
بگيرد   تا كمترين آثار و عوارض را د  اشته باشد  . ما 
برنامه ريزي خود  مان را د  اريم، اما مهم ترين ركن 
آن اين است كه اطمينان حاصل كنيم د  ولت منابع 
ما را تأمين مي كند  ؛ چراكه اين عد  د   د  رشتي است 
و ما نمي توانيم از منابع سازمان بيمه گر را تأمين 
كنيم و حتماً د  ولت بايد   منابع اين كار را د  ر اختيار 

سازمان هاي بيمه گر قرار د  هد  . 
 آق�اي د  كت�ر رضاي�ي! سال هاست 
چالش�ي بي�ن بيمه ه�ا و مراك�ز 
ارائه د  هن�د  ه خد  م�ات سلام�ت 

وج�ود   د  ارد   و آنه�ا معتقد  ند   بيمه ها 
مطالباتش�ان را به موق�ع پرد  اخت 
نمي كنند   و پاي كار نيستند  . از سويي 
بيمه ها هم هميش�ه از بد  هي د  ولت 
سخن مي گويند   و آنها هم نمي توانند   
مطالباتشان را از د  ولت وصول كنند  . 
چقد  ر ممك�ن است اي�ن چالش د  ر 
مسئله انتقال ارز د  ارو به بيمه ها تكرار 

شود  ؟
 واقعيت ما هم نگران هستيم! نگرانيم اعتبارات و 
منابع به موقع تأمين نشود  . اينجا يك زنجيره وجود   
د  ارد   و برنامه ريزي ما اين است كه كمتر از ۲4 ساعت 
بايد   اين يارانه به حساب مركز يا مؤسسه ارائه د  هند  ه 
خد  مت كه مثلًا د  اروخانه اس��ت، واريز شود   و اگر 
واريز نشود  ، آن مؤسس��ه نمي تواند   د  ارو تهيه كند   
و منابع و نقد  ينگي لازم را نخواهد   د  اشت. بنابراين 
بايد   كمتر از ۲4 ساعت يارانه را پرد  اخت كنيم و اگر 
بيشتر از ۲4 س��اعت طول بكشد   آنها د  ر تهيه د  ارو 
د  چار مشكل مي ش��وند   و به تبع آن، شركت هاي 
پخش و ش��ركت هاي توليد   كنند  ه د  چار مش��كل 
خواهند   شد   و اين چرخه مختل مي شود  ، بنابراين 
اگر د  ولت منابع را به موقع د  ر اختيار ما قرار ند  هد   و 
ما نتوانيم پرد  اخت مان را انجام بد  هيم، اين زنجيره 
با چالش مواجه مي شود  . د  ولت محترم روي بحث 
تأمين منابع به ما اطمينان خاطر د  هد   و ما به عنوان 
مجري آماد  گي د  اريم با كمترين مشكلي طرح د  ولت 
را اجرا كنيم و اين هم باز مي گرد  د   به زيرساخت هاي 
الكترونيكي كه د  ر سال گذشته ورود   پيد  ا كرد  يم 
و الان به طور نس��بي آماد  گي خوب��ي د  اريم و فكر 
مي كنم با كمترين عارضه مي توانيم براي اين اجراي 

اين طرح مشاركت د  اشته باشيم. 

| روزنامه جوان |  شماره 6451 

884984403سرويس اجتماعي يک ش��نبه 14 فرورد  ي��ن 1401 | اول رمضان 1443 |

همهداروهاباحذفارزترجیحیبایدبیمهشود
گفت وگوي »جوان« با معاون بيمه و خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت ايران

از 4 هزار قلم د  اروي فارماكوپه تنها 1800 تا 2000 قلم آن بيمه است
اگر بنا باشد   ارز ترجيحي د ارو حذف شود   بايد   همه آنها تحت پوشش بيمه قرار بگيرد  

 س��خنگوي وزارت آموزش و پرورش گفت: از ام��روز )۱4 فرورد  ين( 
مد  ارس مل��زم به ارائه آم��وزش حضوري هس��تند  . فقط س��ه گروه از 
د  انش آموزان شامل مبتلايان به كرونا، د  اراي علائم و مبتلا به بيماري هاي 

زمينه اي مي توانند   به صورت مجازي آموزش ها را د  ريافت كنند  . 
 بناب��ر اع��لام وزارت بهد  اش��ت  د  ر ش��بانه روز منته��ي به ش��نبه 
هزارو۸۸۷بيمار جد  يد   مبتلا به كرونا د  ر كش��ور شناس��ايي شد  ند  . د  ر 
اين مد  ت ۳۷بيمار كووي��د   ۱۹ جان خود   را از د  س��ت د  اد  ند   و مجموع 

جانباختگان اين بيماري به ۱4۰ هزار و ۲۷۷ نفر رسيد  . 
 رئيس مركز قلب تهران گفت: يكي از معضلات نظام سلامت اين است 
كه بخش عمد  ه اي از افراد   از عوامل خطر بيماري هاي قلبي و عروقي خود   
شناختي ند  ارند   و به د  رد  هاي قلبي خود   اعتناي جد  ي نمي كنند  . همچنين 

۳۰ د  رصد   از مبتلايان فشارخون و د  يابتي از بيماري خود   خبر ند  ارند  . 
 وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گف��ت: ۲۰ هزار ميليارد   ريال خط 
اعتباري جد  يد   براي تعاوني ها ايجاد   شد  ه و د  ر بود  جه ۱4۰۱ نيز منابع 

خوبي براي اين حوزه د  يد  ه شد  ه است. 
 معاون وزير راه و شهرس��ازي د  ر خصوص معضل بافت هاي فرسود  ه 
گفت: ۳۲ د  رصد   جمعيت ش��هري گرفتار بافت هاي فرسود  ه هستند  . 
از مجموع ۵ ميليون و ۷۰۰ هزار واحد   مس��كوني موجود   د  ر بافت هاي 
فرسود  ه شهري ۲ ميليون و 6۰۰ هزار واحد   سازه پايد  اري ند  ارند   و خطر 

زلزله آنها را تهد  يد   مي كند  . 

بیشاز۵هزارزنداني
بهتعطیلاتنوروزرفتند

رئيس كل د  اد  گس�تري استان تهران از اعطاي مرخصي به بيش از 
5 هزار نفر از مد  د  جويان استان تهران د  ر تعطيلات نوروز خبر د  اد  . 
علي القاصي مهر د  ر اولين بازد  يد   از زند  ان هاي اس��تان تهران د  ر سال 
جد  يد  ، براي رسيد  گي به د  رخواست ها، مس��ائل و مشكلات حقوقي و 
قضايي مد  د  جويان و د  ر راستاي سياست هاي كلان قوه قضائيه، د  ر رأس 
هيئتي قضايي د  ر ند  امتگاه اوين حضور يافت.  وي د  ر بازد  يد   از بخش هاي 
مختلف اين ند  امتگاه د  ر جريان نحوه ارائه خد  مات به مد  د  جويان قرار 
گرفت.  القاصي مهر د  ر اين بازد  يد   گفت: د  ر راستاي تأكيد  ات رياست 
قوه قضائيه مبني بر لزوم اهتمام و مراقبت ويژه از محكومان و افراد   تحت 
قرار د  ر ايام تعطيلات نوروز، پرهيز از بازد  اشت بي جهت اشخاص، تسريع 
د  ر تعيين تكليف افراد   بازد  اشتي و مهيا كرد  ن زمينه اعطای مرخصي و 
آزاد  ي به محكوماني كه آزاد  ي آنها مخل نظم و امنيت جامعه نيست، 

اسامي مد  د  جويان واجد   شرايط احصا  شد  . 
وي از مزاياي انجام بازد  يد   هاي د  وره اي از زند  ان ها را حصول اطمينان از 
صحت تصميمات و اقد  امات قضايي قضات د  رباره افراد  ي د  انست كه به 
زند  ان اعزام مي شوند  .  د  ر اين بازد  يد  ، د  رخواست هاي حقوقي و قضايي 
محكومان و افراد   تحت قرار بررس��ي شد   تا اگر ش��رايط برخورد  اري از 
مرخصي را د  ارند  ، نسبت به اعطای مرخصي به اين افراد   با رعايت موازين 
قانوني اقد  ام شود  .  القاصي مهر با اشاره به اشراف كامل مجموعه قضايي 
استان تهران نسبت به وضع زند  انيان د  ر تعطيلات نوروز و بررسي همه 
د  رخواس��ت هاي مد  د  جويان گفت: د  ر اين بازد  يد  ، هد  ف اين است د  ر 
فرايند   تصميمات قضايي، رسيد  گي ها و اجراي مجازات ها، اول موازين 
قضايي و قانوني رعايت شود  ، د  وم حقي از كسي تضييع نشود   و د  ر نهايت 
د  ر راستاي تأكيد  ات رياست قوه قضائيه نسبت به د  رستي تصميمات 
و د  س��تورات همكاران اطمينان حاصل ش��ود   و اگر مانعي وجود   د  ارد   
كه موجب اطاله بازد  اشت فرد   شد  ه اس��ت، بلافاصله ورود   و د  ستورات 
قضايي لازم براي تعيين تكليف وضع اين افراد   صاد  ر شود  .  وي از اعطای 
مرخصي به بيش از ۵ هزار نفر از مد  د  جويان د  ر ايام تعطيلات نوروز خبر 
د  اد   و گفت: اغلب اين افراد  ، كس��اني هستند   كه جرائم آنها جزو جرائم 
مهمه نيست و معمولاً كساني هستند   كه جرائم آنها مالي است و مخل 
نظم و امنيت شهروند  ان نيست و آزاد  ي آنها نيز مخاطره اي براي جامعه 
د  ر پي ند  ارد  .  رئيس كل د  اد  گستري استان تهران همچنين از نظارت 
الكترونيك بر هزار نفر از محكومان با پابند   الكترونيك خبر د  اد   و افزود  : 
د  ر مجموعه قضايي استان تهران سعي ش��د  ه تا فشار هايي كه ناشي از 
زند  ان و محيط زند  ان به خانواد  ه هاي زند  انيان تحميل شد  ه و آسيب ها 

و عوارض زند  ان براي زند  انيان كاهش يابد  . 

زهرا چيذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت رشد۵درصديثبتازدواج
درسال۱۴۰۰

رئي�س سازم�ان ثب�ت اسن�اد   و ام�لاك كش�ور روز گذش�ته 
از رش�د   5 د  رص�د  ي ثب�ت ازد  واج، رش�د   1۷۷ د  رص�د  ي 

اسن�اد   صاد  ره ب�راي اراضي مل�ي و بي�ش از 42 ه�زار بازرسي از 
د  فات�ر اسن�اد  ، ازد  واج و ط�لاق د  ر س�ال گذش�ته خب�ر د  اد  . 

رئيس سازمان ثبت اس��ناد   و املاك كشور با اش��اره به اسناد   مالكيت 
صاد  ره د  ر راستاي قانون تعيين تكليف وضعيت اراضي و ساختمان هاي 
فاقد   سند   رسمي اظهار كرد  : د  ر سال ۱۳۹۹ اسناد   مالكيت صاد  ره براي 
ساختمان هاي فاقد   سند   رسمي ۷۳ هزار و ۷۲۷ فقره بود   كه اين عد  د   
د  ر سال ۱4۰۰ به ۸۲ هزار و 6۸ فقره افزايش يافت و اين موضوع حاكي 

از رشد   ۱۱ د  رصد  ي د  ر اين حوزه است. 
 حس��ن بابايي با اش��اره به اس��ناد   مالكيت صاد  ره د  ر راس��تاي قانون 
ساماند  هي و حمايت از توليد   و عرضه مسكن هم اظهار كرد  : ميزان اسناد   
مالكيت صاد  ره د  ر سال ۱۳۹۹ برابر با ۷۳ هزار و ۵۵۳ فقره بود  ه است كه 
اين ميزان د  ر مد  ت مشابه سال ۱4۰۰ به ۹۳ هزار و ۹۱۰ فقره افزايش 

يافته است كه د  ر اين حوزه با رشد   ۲۸ د  رصد  ي مواجه بود  ه ايم. 
وي با بيان اينكه اسناد   مالكيت صاد  ره اراضي ملي و مراتع د  ر سال ۹۹ 
برابر با ۲۰ هزار و ۹۷6 فقره بود  ه است، گفت: د  ر سال ۱4۰۰ د  ر اين حوزه 
با رشد   ۱۷۷ د  رصد  ي مواجه بود  ه ايم و تعد  اد   اين اسناد   به ۵۸ هزار و ۱۷۳ 
فقره افزايش يافته است.   بابايي با بيان اينكه ميزان املاك تحد  يد   حد  ود   
شد  ه)حد   و مرز تعيين شد  ه( د  ر سال ۱4۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ با رشد   
۲۰ د  رصد  ي مواجه بود  ه است،  گفت: ميزان املاك تحد  يد   حد  ود   شد  ه 
د  ر سال ۱۳۹۹ برابر با 4۰ هزار و ۱۰4 فقره بود  ه كه د  ر مد  ت مشابه سال 

۱4۰۰ به 4۷ هزار و ۹۸4 فقره افزايش يافته است. 
 رئيس سازمان ثبت اسناد   و املاك كشور به جمع كل اسناد   مالكيت 
د  ولتي صاد  ره اش��اره كرد   و گفت: جمع كل اين اسناد   د  ر سال ۱۳۹۹ 
برابر با ۹۱ هزار و 6۲۷ فقره بود  ه است كه اين ميزان د  ر سال ۱4۰۰ به 

۱6۳ هزار و ۵۸۲ فقره افزايش يافته است. 
وي با بيان اينكه جمع كل اسناد   مالكيت صاد  ره وزارتخانه ها و مؤسسات 
د  ولتي د  ر سال ۱4۰۰ رشد   خيره كنند  ه ۹۷ د  رصد  ي د  اشته است، گفت: 
جمع كل اسناد   مالكيت صاد  ره از س��وي مؤسسات د  ولتي د  ر سال۹۹ 
حد  ود   ۵۸ هزار فقره بود  ه است كه اين ميزان د  ر سال گذشته به ۱۱6هزار 

و 6۸ فقره افزايش يافته است. 
 بابايي د  رباره اس��ناد   مالكيت صاد  ره بر اس��اس مس��تند  ات د  ر س��ال 
گذشته گفت: تعد  اد   اين اس��ناد   د  ر سال گذشته نسبت به سال ۱۳۹۹ 
با رشد   ۱۲۵د  رصد  ي مواجه بود  ه  و تعد  اد   آن از ۱4 هزار و ۵۲۰ فقره به 
۳۵هزار و 6۵۵ فقره افزايش يافته اس��ت.   رئيس سازمان ثبت اسناد   و 
املاك كشور د  ر خصوص ازد  واج هاي ثبت ش��د  ه د  ر د  فاتر ازد  واج بيان 
كرد  : ميزان ازد  واج هاي ثبت شد  ه د  ر سال ۱4۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ 
رش��د  ي ۵د  رصد  ي د  اشته اس��ت. تعد  اد   ازد  واج هاي ثبت شد  ه د  ر سال 
۱۳۹۹ برابر با 46۹ هزار و 6۵۰ فقره بود  ه است كه د  ر مد  ت مشابه سال 

۱4۰۰ به 4۹۲ هزار و ۹۵۲ فقره افزايش يافته است. 
بابايي د  رباره ابلاغ انتصاب و انتقال س��رد  فتران و د  فترياران و لغو آنها 
گفت: تعد  اد   اين ابلاغ ها د  ر سال ۱۳۹۹ برابر با ۷۷۵ فقره بود  ه است كه 

اين ابلاغ ها د  ر سال گذشته به هزار و ۵۷ فقره افزايش يافته است. 
 رئيس س��ازمان ثبت اسناد   و املاك كش��ور د  ر خصوص بازرسي هاي 
انجام شد  ه از واحد   هاي ثبتي، د  فاتر اسناد   و ازد  واج و طلاق گفت: تعد  اد   
4۲ هزار و ۸۷6 فقره بازرسي د  ر س��ال ۱۳۹۹ و تعد  اد   ۵۱ هزار و ۳۳6 

بازرسي د  ر سال ۱4۰۰ انجام گرفت. 

قد  يمي ترها! د  ست مريزاد    كه به ما ياد   د  اد  يد   د  ر كار خانه كمك 
كنيم، از افراد   منفي نگر فاصل�ه بگيريم، به تعهد  اتمان پيش از 

اتمام مهلت تعيين شد  ه عمل كنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان را 

برآورد  ه مي كند  ؟
چرا از آموزش هاي بنياد  ين سخن نگوييم؟

ما از ياد   د  اد  ن چيزي مي د  انيم و »آموختن« بلد  يم؟!
مي د  انيم هم�ه اف�راد   آموزش پذيرند   و آموزش ام�ري مد  اوم 

است؟
مطلعيم همه انسان ها نياز به آموزش د  ارند   و بي نيازي از آموختن 

خشت اول سقوط آد  مي است؟
مي د  انيم »آموزش براي انجام كاري معين« تا حد   قابل توجهي 

راند  مان آن كار را بالا مي برد  ؟
بلد  يم امكانات آموزش را براي همه مهيا كنيم؟ مي د  انيم اجتماع 

آموزش پذير اجتماعي متعالي است؟
ناز شست قد  يمي ترها! اما هنوز مس�ائل مهمي وجود   د  ار د   كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 

۵۴7

بهرهبردارياز۳كارخانهبازیابيپسماند
مع�اون خد  م�ات ش�هري ش�هرد  اري ته�ران از توج�ه وي�ژه 
اين سازم�ان به موض�وع اقتص�اد   پس�ماند   د  ر برنامه ه�اي سال 
 M. R. F 1401 مد  يريت ش�هري خب�ر د  اد   و گفت: س�ه كارخان�ه
)بازيابي مواد   پس�ماند  ( ت�ا پايان به�ار به بهره ب�رد  اري مي رسد  . 
معاون ش��هرد  ار پايتخت با اش��اره به اهميت جنبه اقتصاد  ي مد  يريت 
پسماند   د  ر برنامه ريزي هاي س��ال ۱4۰۱ شهرد  اري تهران گفت: يكي 
از موضوعاتي كه د  ر اين د  وره مد  يريت ش��هري به صورت جد  ي به آن 
پرد  اخته شد  ، موضوع پس��ماند   بود   كه د  ر د  هه هاي گذشته اين مسئله 

شهري حل نشد  ه باقي ماند  ه بود  . 
جلال بهرامي افزود  : د  ر حال حاضر بيشترين تمركز مد  يريت شهري و 
معاونت خد  مات شهري، روي مسئله پسماند   است و د  ر نظر د  اريم طرح 

جامع پسماند   را د  ر يك د  وره زماني مشخص به نتيجه برسانيم. 
معاون خد  مات شهري شهرد  اري تهران با اش��اره به اينكه طرح جامع 
پس��ماند  ، تمامي موضوعات اين حوزه را تحت پوشش قرار د  اد  ه است، 
بيان كرد  : به موضوع پسماند   مي توان با د  و رويكرد   نگاه كرد  ؛ يك رويكرد   
نگاهي اقتصاد  ي به پسماند   د  ارد   و نگاه د  يگر اينكه كه مد  يريت پسماند   
يك موضوع خد  ماتي است و د  ر اين رويكرد   بايد   به موضوع محيط زيست 
بيشتر توجه ش��ود  .  وي با تأكيد   بر اينكه د  ر طرح جامع پسماند   كه د  ر 
د  وره گذشته مد  يريت شهري مصوب شد  ، به رويكرد   و نگاه د  وم بيشتر 
توجه شد  ه اس��ت، افزود  : د  ر مد  يريت پس��ماند   بايد   به ه��ر د  و رويكرد   
اقتصاد  ي و زيست محيطي آن توجه شود   و مد  يريت شهري براي اينكه 
بتواند   به مسئله اقتصاد  ي پسماند   د  ر شهر تهران بيشتر ورود   كند  ، بايد   
مد  ت زمان اجراي اين طرح را كوتاه تر كند  . بر اين اساس سه كارخانه 

M. R. F )بازيابي مواد   پسماند  ( تا پايان بهار به بهره برد  اري مي رسد  . 
معاون محيط زيس��ت و خد  مات شهري ش��هرد  اري تهران گفت: فرايند   
مد  يريت پسماند  ، پيچيد  گي هاي خاص خود   را د  ارد   و بايد   به فرايند   قبل 
از توليد   پسماند  ، تفكيك و بازيافت آن توجه ويژه شود  .  وي افزود  : يكي از 
معضلات مد  يريت پسماند  ، تأسيس كارخانه بازيافت و تفكيك زباله است 
و د  ر قانوني كه سازمان محيط زيست براي اين نوع كارخانه تصويب كرد  ه، 
اجازه تأسيس د  ر محد  ود  ه و حريم شهر د  اد  ه نشد  ه است؛ هر چند   هم اكنون 

د  ر شهر هاي پيشرفته د  نيا، اين كارخانه ها د  ر وسط شهر هم قرار د  ارند  . 

رشد۱۱۲درصدي
مأموریتهايهلالاحمر

رئي�س سازمان ام�د  اد   و نج�ات جمعي�ت هلال احمر با تش�ريح 
گزارش طرح ملي امد  اد   و نجات نوروز 1401، از رش�د   112 د  رصد  ي 
مأموريت هاي ساحلي هلال احمر نسبت به سال گذشته خبر د  اد  . 
مهد  ي ولي پور با تشريح گزارش طرح ملي امد  اد   و نجات نوروز ۱4۰۱ 
تصريح كرد  : از ۲۵ اس��فند   تا چهارم فرورد  ين ماه، ه��زارو۳۵۰ مورد   
مأموريت امد  اد   و نجات توسط امد  اد  گران انجام شد  ه كه نسبت به سال 
گذشته، رشد   ۷۲ د  رصد  ي د  اشته است.  وي اد  امه د  اد  : اين مأموريت ها 
ش��امل ۷۲۰ مورد   مأموريت ترافيكي با رش��د   ۳6 د  رصد  ي، 6۲ مورد   
مأموريت كوهستان با رش��د   6 د  رصد  ي، ۱۷ مورد   مأموريت ساحلي با 

رشد   ۱۱۲ د  رصد  ي و همچنين ۱۳4 مورد   مأموريت جوي بود  ه است. 
ولي پور افزود  : د  ر اين مد  ت ۱۳هزارو۸۲۱ نفر امد  اد  رس��اني و ۸4۵ نفر 
هم نجات يافته و به مناطق امن منتقل شد  ند  .  او با بيان اينكه 6۲۱ نفر 
به مراكز د  رماني منتقل شد  ند  ، اظهار د  اشت: د  ر اين مد  ت ۲هزارو۵۲۰ 
نفر از خد  مات س��رپايي بهره مند   ش��د  ه و ۲هزارو۵۳4 نفر هم اسكان 
اضطراري يافته اند  .  رئيس سازمان امد  اد   و نجات جمعيت هلال احمر 
از انجام ۱۳۵ عمليات نجات فني و رهاس��ازي ۱۷۰ زخمي د  ر سوانح 
ترافيكي خبر د  اد   و گفت: بيشترين مأموريت هاي امد  اد   و نجات د  ر سه 
استان خوزستان با ۱۱۹ مورد  ، اصفهان با ۱۰۸ مورد   و مازند  ران با ۹۷ 

مورد   انجام شد  ه است. 


